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آب برای آینده ما

هفتمین انجمن جهان��ی آب با موض��وع »آب برای 
آینده ما« در کره جنوبی برگزار می ش��ود تا آگاهی مردم 
نس��بت به اهمیت توجه به چالش های مربوط به آب در 
زمینه برنامه های توسعه ای سال های پیش رو و اهداف 
توس��عه پایدار را افزایش دهد. این رویداد بزرگ جهانی، 
شرکت کنندگانی از سراس��ر دنیا ازجمله دانشگاهیان، 
پژوهش��ی، س��رمایه گذاران، دولت ه��ا،  موسس��ات 
سیاستگذاران، س��ازمان های غیردولتی و دولتی و نیز 
نمایندگان حوزه های مختلف از قبیل کش��اورزی، مواد 
غذایی و انرژی را گرد هم خواهد آورد.  انجمن جهانی آب 
در قالب یک کنفرانس بین المللی هر 3  سال یکبار برگزار 
می شود و فرصتی برای خلاقیت، نوآوری و تجهیز دانش 
پیرامون آب است. این انجمن به مثابه یک قدم اساسی 
در راس��تای تقویت همکاری های جهانی در مواجهه با 
بحران کم آبی محسوب می شود، جایی که افراد مختلف، 
تدوین کنندگان سیاست و تصمیم گیرندگان درباره آب 
از همه جای دنیا می توانند با ه��م برای یافتن راه حل ها 
کار کنند. این بزرگترین رویداد بین المللی است که در 
جست و جوی پیشرفت در مقوله آب می باشد. آب یکی 
از مهم تری��ن عناصر بنیادین زندگی اس��ت. ملت ها در 
سراس��ر جهان محافظت از منابع آب پاک و سالم را آغاز 
کرده اند و دولت ها می کوشند تا ش��هروندان خود را در 
برابر بیماری های منتقله از آب محافظت نمایند. اکنون، 
کمبود آب فقط محدود به یک ناحیه یا یک ملت نیست، 
بلکه ازجمله مقولات مهمی به شمار می آید که حل آن به 
انسجام جهانی و اقدامات متقابل بین کشورها نیاز دارد.  
هدف ق��رار دادن چالش های آب برای ق��رن 21 به یک 
موضوع جهانی مبدل شده است. در دوران فعلی آب برای 
بسیاری از ملت ها یک موضوع سیاسی است و گروه های 
ذینفع )حکومت ها، موسس��ات علمی، س��ازمان های 
خصوصی و ...( تلاش بسیاری کرده اند تا راه حل هایی را 

برای مشکلات جهانی کم آبی بیابند. 

طبق پیش بینی گزارش مش��ترک چند س��ازمان 
اطلاعاتی آمریکا درباره کمبود آب که به تازگی منتشر 
شده است، در دهه های آتی احتمال کشمکش بر سر آب 
در دنیا افزایش خواهد یافت. این گزارش بیان می کند که 
خاورمیانه به عنوان فقیرترین ناحیه آبی جهان به آنچه 

که »جنگ آب« نامیده می شود، بسیار حساس است. 
فش��ار ایجاد ش��ده جهت تأمین آب جهان، نتیجه 
عوامل گوناگونی اس��ت. نخس��ت این که دسترسی به 
قسمت اعظم آب زمین برای مصرف، بهداشت یا مصارف 
کشاورزی به آسانی امکان پذیر نیست، زیرا 97 درصد آن 
شور است. از میزان 3 درصد باقی مانده تنها یک درصد 

برای استفاده مستقیم انسان در دسترس قرار دارد. 
افزون بر این، در برخی مناطق جهان سرعت تخلیه 
منابع آب تازه در دس��ترس، بیش از سرعت جایگزین 
شدن آن است. برای مثال عربستان سعودی 70 درصد 
از آب خود را از س��فره های آب زیرزمینی می گیرد که 
بسیار س��ریع تر از آن که به طور طبیعی ذخیره شوند، 
مصرف می ش��وند. در مورد یمن نیز نی��از فعلی به آب 
با 900 میلی��ون متر مکعب در س��ال، بی��ش از منابع 
تجدیدپذیر آن است.  همزمان با رشد جمعیت جهان، 
نیاز به آب نی��ز افزایش خواهد یافت. نرخ بالای رش��د 
جمعیتِ نزدیک به 2 درصد در خاورمیانه در مقایس��ه 
با متوس��ط جهانی که 1.1 درصد اس��ت، به علاوه قلّت 
زمین های کشاورزی، کمبود آب را به ویژه در این منطقه، 

به مسأله ای حاد بدل می کند. 
طبقپیشبینیس�ازمانمللمتحدتاس�ال
30،2025کشوردچارکمبودآبمیشوندکهاز
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خواهندبود.
ضعف مدیریت، مشکل کم شدن ذخایر و تقاضا برای 
آب را زیاد می کند. از س��وی دیگر، تکنیک های آبیاری 
غیر موثر، انتخاب نادرست در کشاورزی ]کاشت اقلامی 
که به آبیاری زیاد نیاز دارند[ و به اشتراک گذاری اشتباه 
منابع آبی، سوءمدیریت مایه حیات را تشدید می کنند.  

چنان ک��ه گزارش جامع��ه اطلاعات��ی آمریکا بیان 
می کند، همزم��ان با افزایش تقاضا ب��رای منابع اندک 
در خاورمیان��ه، آب می تواند به عاملی ب��رای بی ثباتی 
منطقه ای و نیز ابزاری سیاس��ی یا هدفی برای حملات 

تروریستی مبدل شود. 
به هر روی، موضوع کمب��ود آب، فرصت همکاری و 
تقویت روابط دو جانبه و چند جانبه را برای کشورها فراهم 
می آورد، فرصتی که در برآوردهای اطلاعاتی، کم اهمیت 
جلوه داده شده، در حالی  که مدیریت صحیح منابع آبی 
در دس��ترس در خاورمیانه برای اجتناب از اثرات منفی 

کاهش آن، حیاتی است. 
به عنوان مث��ال، آبی ک��ه از رودهای دجل��ه و فرات 
جاری می شود، برای ترکیه، س��وریه و عراق زندگی به 
ارمغان  می آورد، بدین معنی که تقریباً 80 درصد منابع 
تجدیدپذیر آب سوریه از فرات تأمین می شود. این رود 
در عراق همراه با دجله، فراهم کننده قسمت اعظم منابع 
تجدیدپذیر آب است. ترکیه با بهره گیری از این امکان 
طبیعی، در حال تکمیل پروژه عمرانی آناتولی در بخش 
جنوب ش��رقی خود اس��ت که مجموعه ای از 22 سد و 
19 نوع مختل��ف از گیاهان تولید کننده ب��رق را در بر 
دارد. در این فرآیند، آب از هر دو رود استخراج می شود 
تا زمین های زراع��ی و محصولات کش��اورزی ترکیه، 
تقویت ش��ده و برق مورد نیاز برای ملت تأمین شود. به 
واسطه همین امر، آب پایین دست برای سوریه و عراق، 
شوری بیشتری یافته است. تا به امروز، تقسیم آب بین 
3 همسایه موضوع کش��مکش بوده و آب و کیفیت آن 
در حوضچه رود فرات، موجب بروز تنش ش��ده اس��ت. 
هر راه حل پایدار، مستلزم اقدامات چندجانبه ای است 
که اهمیت منابع آبی برای 3 کشور به رسمیت شناخته 
شود.  کمبود آب در خاورمیانه بدون تردید ادامه خواهد 
یافت و حتی در دهه های آینده، وخیم تر خواهد ش��د، 
ضمن این که مدیریت ناکارآمد منابع آبی مشترک، منجر 
به تشدید تنش ها در منطقه می شود. به هر حال، با عزم 
راس��خ و پیش بینی صحیح، می توان از جنگ هایی که 
برای آب به وقوع خواهند پیوست، دوری کرد. همکاری 
منطقه ای و بین المللی، گام نخست کاستن از تنش های 
ایجاد شده به واسطه افزایش تقاضا و کاهش عرضه آب 
است، ضمن این که اراده محکم ملت ها زمینه ساز حفظ 

منابع ارزشمند آب برای نسل های بعدی خواهد بود.

درنشستخبریهفتهسلامتعنوانشد:

2هزار فروشنده مواد غذایی دادگاهی شدند

بازتابکشتاربیرحمانهباتزریقاسیددرشیرازگستردهترشد

سگکشیغیرقانونیدرشیرازموردپیگردقرارمیگیرد
مدیرکلحفاظتمحیطزیستاستانفارس:مدیریتسگهایولگردباشهرداریونظارتبااستانداریاست

www.shahrvand-newspaper.ir  541 17پنجشنبه 27 فروردین 1394 | سال سوم | شماره

شهروند| رستوران ها سیب سلامت می گیرند، برنج های 
ایرانی برچسب دار می شوند، عرضه فله برنج متوقف می شود 
و ... اینها تنها بخشی از خبرهایی است که در نشست خبری 
هفته س��لامت از زبان معاونان وزارت بهداش��ت و سازمان 
دامپزشکی شنیده شد. آنها دیروز حرف های زیادی زدند، از 
ممنوعیت و ممنوع نبودن خمیر مرغ گرفته تا میزان استفاده 
از سموم کش��اورزی و حتی ماجرای واردات گاومیش های 

هندی به ایران.
رس��ول دیناروند، معاون وزیر بهداشت و رئیس سازمان 
غذا و دارو اولین کسی بود که درباره برنامه های این سازمان 
صحبت کرد، او که از رهگیری و برچسب گذاری برنج های 
داخلی برای کنترل بهتر آنها از امسال، خبر داد، به وضعیت 
 برنج ه��ای وارداتی هم اش��اره ک��رد.» ما توانس��تیم تمام 
برنج های وارداتی را شناس��نامه دار کرده و مناب��ع ورود را 
مشخص کنیم تا فقط از این منابع نیز واردات برنج صورت 
گیرد در غیر این صورت برنج وارد ش��ده امکان ترخیص از 
گم��رک را ندارند.« او ادام��ه داد:» در س��ال 93 بیش از یک 
میلیون تن برنج وارداتی داش��تیم که از نظر آلاینده ها 20 
درصد نسبت به سال 92 بهتر بود. اگر برنجی از مبادی غیر 
قانونی وارد شده و حاوی مواد آلاینده باشد، برند آن محصول 

حذف و سوخته می شود.«
رئی��س س��ازمان غ��ذا و دارو ب��ه می��زان آلاینده ها در 
فرآورده ه��ای غذایی هم اش��اره کرد.» بر اس��اس آنالیزی 
که ب��ر روی هفت محصول پر مصرف انجام ش��د به صورت 
میانگین هش��ت درصد این فرآورده ها آلاینده بیش از حد 
مجاز داشتند. البته در گذشته مطالعاتی انجام شده بود که 
 وجود آلاینده های بیش از حد مجاز در برخی فرآورده ها را 

30 درصد گزارش کرده بود.« 
دیناروند با تاکید بر لزوم ایجاد س��ازوکاری مناس��ب در 
خصوص جلوگیری از ورود آلاینده ها به محصولات غذایی، از 
دادن محوریت مدیریت مصرف سموم به خانه های بهداشت 
خبر داد.» در این راس��تا طرح پایلوتی در یکی از ش��هرهای 
استان قزوین انجام شده تا محوریت این کار را به خانه های 
بهداشت محول کنیم تا بر میزان و زمان استفاده سم نظارت 
کنند. البته باید این موضوع بررسی شود تا ببینیم آیا صلاح 

است که وزارت بهداشت به این موضوع ورود کند یا خیر.«
او حرف های دیگری هم درباره کنترل مصرف روغن، شکر 
و نمک در فرآورده های غذای��ی، زد.» کاهش میزان نمک، 
شکر، چربی و حذف اسید چرب ترانس در مواد غذایی را در 
سال 94 نیز به طور جدی دنبال می کنیم، البته این کار را در 
سال 93 هم انجام دادیم. قرار هم است فرآورده های غذایی 
برچسب دار شوند، این ضابطه امسال اجرایی می شود تا به 
مردم در انتخاب موادغذایی کمک کند. همچنین علامت 
راهنمای تغذیه را اجباری کردیم تا مردم موادی را که نمک، 
شکر یا چربی کمتری دارند انتخاب کنند، چرا که دریافتی 

جامعه ما در این مواد زیاد است.«
*اختلافنظردوسازماندربارهخمیرمرغ

در ادامه این نشس��ت، خبرنگاران فرصت را غنیمت 
شمردند و با توجه به حضور رئیس سازمان دامپزشکی در 
این نشست، از دیناروند درباره مجوز استفاده از خمیرمرغ 
در سوسیس و کالباس پرسیدند. او در توضیح این موضوع 
گفت:» هیچ تولید کننده ای اجازه استفاده از خمیر مرغ 
برای تولید سوسیس و کالباس ندارد، اما هنوز از خمیر 

مرغ در تولید سوس��یس و کالباس استفاده می شود.« او 
ادامه داد:» ما در این زمینه دستگاه هایی را مقصر معرفی 
نکردیم البته جلساتی با وزارت جهاد کشاورزی داشتیم و 
معتقدیم که نباید از این محصول در سوسیس و کالباس 
استفاده ش��ود. اکنون مجوزی برای اس��تفاده از خمیر 
مرغ وجود ندارد اما در عین حال نمی توانیم بگوییم که 
سوسیس و کالباس موجود در بازار خمیر مرغ ندارند چرا 
که تولید کنندگان مختلف و امکان تخلف نیز زیاد است.«

با این حال اما رئیس س��ازمان دامپزش��کی حرف های 
دیگری داش��ت. مهدی خلج گفت: »باور ما بر این است که 
اقدامات ما قانونی و علمی  است و در آن دسته از کارخانجات 
که خمیر مرغ را تحت نظارت سازمان دامپزشکی داشتند، 
معیارهای میکروبی، ش��یمیایی و حتی عمر ماندگاری آن 
فراتر از اتحادیه اروپا است. در این زمینه ما مسئول ارایه پروانه 
برای تولید بودیم و از آنجا که وزارت بهداشت دغدغه داشت، 
جلساتی میان دو دس��تگاه برقرار شد. در این زمینه چندان 
زمان نمی برد که سازمان دامپزشکی و غذا و دارو استاندارد 

به تفاهم برسند.« 
این نشس��ت اما با توضیحات رئیس س��ازمان غذا و دارو 
ادامه داشت، او در ادامه در پاسخ به پرسشی درباره وضعیت 
عرضه ش��یر فله، توضیح داد:» وزارت بهداشت مخالف این 
موضوع است و س��ازمان دامپزشکی باید با عرضه آن مقابله 
کند.اما نکته اینجاس��ت که چون این محصول خام عرضه 
می شود نیازی به گرفتن مجوز از سازمان غذا و دارو ندارد.« 
دیناروند ای��ن را هم اضافه کرد که:» نمی توانیم ش��یرهای 
فله را جمع آوری کنیم بلکه تنها می توانیم بگوییم که خود 
مصرف کننده باید نسبت به سلامت خود حساس باشد و در 

این زمینه به حرف های وزارت بهداشت اعتماد کند.«
مرگسالانه2میلیوننفردردنیابهدلیلآلودگیغذا

علی اکبر سیاری، معاون بهداشتی وزیر بهداشت هم در 
این نشست خبری صحبت هایی کرد. او گفت:» 200 بیماری 
به دلیل آلودگی مواد غذایی ایجاد می شود، از اسهال گرفته تا 
مننژیت و سرطان و ...همچنین سالانه دو میلیون نفر در دنیا 
به علت آلودگی غذایی جان خود را از دست می دهند. همین 
مس��اله اهمیت توجه به حوزه غذا را می رس��اند و به همین 

دلیل شعار امسال "روز جهانی بهداشت با محوریت ایمنی 
غذا" انتخاب شده است.«

او نمک، ش��کر و هروئین را سه سم س��فید عنوان کرد.» 
متاس��فانه س��الانه 500 تن تریاک تولید می شود که 450 
ت��ن آن در ایران به مصرف می رس��د که ای��ن خطر بزرگی 
است. همچنین ایرانیان روزانه 10 تا 12 گرم نمک مصرف 
می کنند این در حالی است که نهایت میزان مصرف نمک 

باید روزانه پنج گرم باشد.«
سیاری در ادامه صحبت هایش با تاکید بر لزوم اقدام ویژه 
در زمینه سلامت سبزی ها و میوه جات افزود: » در روزهای 
عید تیم های نظارتی وزارت بهداشت 9000 مورد بازرسی 
انج��ام دادند که 2000 مورد از آنها منجر به دادگاهی ش��د 
که از این میان حدود 200 تا 300 مورد مغازه نیز بسته شد. 
سایر موارد هم در دست بررسی است.« معاون بهداشتی وزیر 
بهداشت از تش��دید نظارت ها خبر داد.» امسال در راستای 
تحقق ش��عار ایمنی غذا از مزرعه تا سفره، نظارت هایمان را 
بسیار تشدید می کنیم. به طوری که ابتدا ابزار لازم را در این 
زمینه فراهم می کنیم. بازرسان فعال و خودروهای لازم برای 
آنها فراهم خواهد شد. همچنین سامانه 1490 در این راستا 
فعال است. مردم خود نیز باید در این طرح مشارکت کنند. 
در صورت تماس با س��امانه 1490 طی 48 س��اعت، پاسخ 

مردم داده می شود.«
*رستورانهاسیبسلامتمیگیرند

معاون بهداشتی وزیر بهداشت با اشاره به ستاره دار شدن 
رس��توران ها گفت:» امسال رس��توران های عرضه غذایی 
اولویت اول ما است و تاکنون 4500 مورد از این رستوران ها 
را مورد بررسی قرار داده ایم. س��یب سلامت به رستوران ها 
داده می ش��ود، به طوری که بهترین رستوران ها سه سیب 
خواهند داش��ت، ضعیف ترها 2 و خیل��ی ضعیف ترها یک 
سیب. آنهایی هم که وضعیت خوبی ندارند، نشانی دریافت 

نمی کنند.« 
س��یاری در ادامه صحبت های��ش به س��ه تفاهم نامه با 
وزارت آموزش و پرورش اش��اره کرد.» در زمینه سالم سازی 
بوفه مدارس، افزایش تحرک و کنت��رل اضافه وزن و چاقی 
و همچنین بهداش��ت دهان و دندان با وزارتخانه آموزش و 

پرورش تفاهم کرده ایم چراکه فرهنگ سازی ها باید از سنین 
پایین آغاز شود تا بتواند نتیجه لازم را داشته باشد.«

معاون بهداش��تی وزیر بهداشت با تاکید چندباره بر لزوم 
کنترل و مبارزه با دخانیات گفت: »سال گذشته در این زمینه 
اقدامات زیادی انجام دادیم اما متاسفانه مثلث تزویر، دروغ و 
قدرت بر مثلث سلامت، وزارت بهداشت و رسانه پیروز شد. 
از شما رسانه ها خواستیم که در این مس��یر همراه با حوزه 
سلامت باشید؛ اما نهایتا اقدامات انجام شده به نتیجه نرسید 
و حاصل 65 هزار مرگ در سال 94 و 10 میلیارد تومان دود 
خواهد بود. باید در این مسیر همت کنیم. نسبت به مساله 
دخانیات بی تفاوت نباش��ید دست به دس��ت هم دهیم تا 

موضوع را به نتیجه برسانیم.«
توضیحسازماندامپزشکیدربارهوارداتگوشت

گاومیشهندی
رئیس س��ازمان دامپزش��کی نفر دیگری بود که در این 
نشست خبری، با پرسش خبرنگاران مواجه شد، او در پاسخ 
به سوال خبرنگاری درباره ماجرای واردات گوشت گاومیش 
هندی توضیحاتی داد. » گوشت بوفالو یا گاومیش کیفیتی 
به مراتب بالاتر از گوش��ت گاو و گوس��فند دارد و در کشور 
خودمان نیز تولید و مصرف می ش��ود. البته میزان واردات 
گوش��ت ارتباطی به س��ازمان دامپزش��کی ندارد و ارزیابی 
خطرات گوشت های وارداتی توسط س��ازمان دامپزشکی 

انجام می شود.«
او ادام��ه داد:» مباحثی که مطرح ش��ده مربوط به س��ال 
گذشته بوده و البته میزان واردات گوشت گاومیش هندی 
در سال 93 بسیار اندک و مربوط به مجوزهای بهداشتی بود 
که در سال 92 صادر شده بود. همچنین هند از نظر وضعیت 
جنون گاوی براساس اطلاعات س��ازمان جهانی بهداشت 
دام جزو کش��ورهای با خطر قابل اغماض قرار دارد. سلامت 
گوشت گاومیش در هند در حد کشورهای پیشرفته نظیر 

استرالیا و ... است.«
به گفته خلج، انگل سارکوسیس��ت در گوشت گاومیش 
داخل کشور نیز وجود دارد و در هندوستان به دلیل شرایط 
آب و هوایی، چرخه پرورش به گونه ای اس��ت که برای سیر 
تکامل انگل شرایط مهیاتر است. اما با نظارت های خوب این 

مشکل حل می شود.
او با اش��اره به واردات گوشت از کش��ورهایی نظیر برزیل 
و .. تاکید کرد:» تجار می توانند هر کش��وری را برای واردات 
پیشنهاد دهند و س��ازمان دامپزش��کی ارزیابی های لازم 
را انجام داده و س��پس اجازه ورود را صادر می کند. در مورد 
کشور هندوستان، مجوز کم و محدودی داده شد. مکاتباتی 
را با دامپزش��کی آنجا انجام داده ایم و در صورتی که بتوانند 
الزامات سختگیرانه کش��ور ما را رعایت کنند، اجازه واردات 

را می دهیم.«
خلج افزود:» گوش��ت گاومیش در فرآورده های گوشتی 
مانند سوسیس و کالباس مصرف می شود. به محض ورود 
فرآورده های گوشتی به بنادر، رونوشتی نیز به سازمان های 
غذا و دارو و استاندارد داده می ش��ود که نظارت های لازم را 
انجام دهند. در عین حال ما بر اساس مستندات آن دسته ای 
که تخلف کرده بودند را علاوه بر برخورد قانونی در لیس��ت 
سیاه سازمان قرار دادیم و از این پس مجوز بهداشتی واردات 
نخواهند گرفت؛ چراکه سازمان دامپزشکی امین مردم است 

و در کار خود جدی است.«

شهروند| اس��ید که تزریق ش��د، پرتابش می کنند 
 کنار لاش��ه های دیگر، به دور خود می پیچد و تکان های

 ناراحت کننده ای می خورد. وقتی سگ دیگر با چوب نگه 
داشته شده تا تزریق اسید تمام شود، پس زمینه تصویر، 
سگ قبلی همچنان به خود می پیچد. سگ ها یک به یک، 
زیر دست مردی آورده می شوند که سرنگی در دست دارد 
و مرگ را به س��گ های ولگرد تزریق می کند. این روایت 
فیلمی است که در دو روز گذشته در سایت های خبری 
منتشر شده و گفته می شود روش جدید سگ کشی در 

شیراز است. 
روز سه شنبه، خبرگزاری فارس گزارش��ی را در کنار 
فیلمی منتش��ر کرد و نوش��ت: »در یکی از شهرک های 
صنعتی شیراز، سگ ها به روشی غیرانسانی با تزریق اسید 
و سم کشته می شوند و پیمانکاران در ازای ارایه هر لاشه 
15 هزار تومان دریافت می کنند. یک��ی از فعالان دفاع از 
حقوق حیوانات فیلمی دو دقیقه ای از کشتار سگ ها را در 
اختیار خبرنگار فارس قرار داده است که به گفته این فعال 
حقوق حیوانات در ش��یراز، این اقدام، توسط پیمانکاران 

شهرک صنعتی شیراز انجام گرفته است.« 
این گزارش و فیلم ناراحت کننده، در دو روز گذش��ته 
حواشی بسیاری را با خود همراه کرده است. از نپذیرفتن 
مسئولیت این اقدام غیرانسانی تا تکذیب رخ دادن آن در 
محدوده قانونی شهر شیراز. حواشی تا جایی پیش رفت 
که انتشار این فیلم و منتسب کردن آن به شیراز از سوی 
رئیس شورای شهر این شهر، یک تهمت نامیده شد که به 

شیراز زده شده است. 
قاس��م اکبری، شهردار منطقه 5 ش��یراز دراین باره به 
فارس گفته بود که»باوجود واقع بودن ش��هرک صنعتی 

ش��یراز در محدوده ش��هرداری منطقه 5، شهرک های 
صنعتی تحت نظارت س��ازمان پس��ماند اداره می شوند 
و مس��ئولیت کشتار سگ ها در این ش��هرک ها به عهده 
شهرداری نیس��ت.« در مقابل این اظهارات و نپذیرفتن 
مسئولیت روح الله خوشبخت مدیرعامل سازمان پسماند 
شهرداری شیراز با س��اختگی خواندن این کلیپ، اعلام 
کرد که »شهرک های صنعتی به هیچ وجه تحت نظارت 
شهرداری و یا سازمان پسماند نیستند و هر شهرک به طور 

مجزا توسط مدیر مربوطه اداره می شود.« 
شهردار منطقه 5 شیراز و مدیرعامل سازمان پسماند 
شهرداری درحالی هر گونه مس��ئولیت دراین باره را رد 
می کنند و مسئولیت این اتفاق را نمی پذیرند که جعفر 
امیدی، یکی از کارکنان دفتر ش��هردار ش��یراز با اشاره 
به تماس های مک��رر هموطنان معترض ب��ه این اقدام، 
می گوید: »شهرک صنعتی شیراز تحت نظارت شهرداری 
شیراز بوده و این موضوع، توسط شهرداری شیراز درحال 

پیگیری است.« 
ماجرا دیروز ابعاد وس��یع تری به خود گرفت. حواشی 
بزرگ و بزرگ تر ش��د و حتی وقوع آن در محدوده شهر 
ش��یراز هم زیر س��وال رفت. غلام مهدی حقدل رئیس 
شورای شهر ش��یراز درباره حادثه کش��تار سگ در این 
شهر، به »ش��هروند« گفت: »از شهرداری درخصوص این 
حادثه پرس��ش هایی پرس��یده ایم و به ما اعلام کرده اند 
که هیچ نقش��ی در این اتفاق نداشته اند. ما معتقدیم که 
 قطع بر یقین این اتفاق در محدوده قانونی ش��هر شیراز 

نیفتاده است.« 
حقدل با مطرح کردن پرسش��ی مبنی ب��ر این که با 
سگ های ولگردی که ناقل بیماری های بسیاری هستند 

باید چه کار کرد، باید اجازه داد، انسان ها را بیمار کنند؟ 
گفت:  »جنوب ش��یراز پر از مزارع س��بزی است. حضور 
 س��گ های ولگ��رد در این مناط��ق می تواند س��لامت 
مصرف کنندگان را به خطر بیندازد. برای حل مش��کل 
سگ ها برنامه ای که نداریم، پس باید با سگ های ولگرد 

چه کار کرد؟« 
او در پاسخ به این که راه های دیگری برای حل مشکل 
س��گ ها وجود دارد و این روش، روش مناسب و انسانی 
برای معدوم کردن آنها نیست، رخ دادن این اتفاق در شهر 
شیراز را رد کرد و ادامه داد: »این اقدام را تأیید نمی کنیم 
اما حادثه سگ کشی در محدوده قانونی شهر ما نبوده و 

تهمتی است که به شیراز زده شده است.« 
هرچند که رئیس ش��ورای شهر شیراز، با اعلام این که 
شهرداری این ش��هر در این اقدام نقشی نداشته معتقد 
اس��ت که »حتی این اتف��اق در محدوده قانونی ش��هر 
شیراز نیفتاده« اما حسنعلی ابراهیمی کارنامی مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان فارس مسئولیت مدیریت 
و جمع آوری س��گ های ولگرد را با ش��هرداری می داند 
و به »ش��هروند« می گوید:  »خبر سگ کش��ی در شیراز با 
تزریق اسید را از رادیو شنیده ام و از منبع محلی یا رسمی 
گزارش��ی دراین باره به دستمان نرس��یده اما این اقدام 

غیرقانونی و قابل پیگیری است.« 
او با اشاره به این که بر طبق ماده یک قانون شکار و صید، 
مسئولیت سازمان حفاظت محیط زیست برای حفاظت از 
حیات وحش مشخص شده، ادامه می دهد:  »در این قانون 
سازمان، مسئولیت حمایت از حیوانات وحشی را برعهده 
دارد. این در حالیست که بر طبق بند 15 ماده 55 قانون 
شهرداری ها، مسئولیت مدیریت و جمع آوری سگ های 

ولگ��رد برعهده ش��هرداری اس��ت و س��ازمان حفاظت 
محیط زیست وظیفه ای در این خصوص ندارد.« 

ابراهیمی کارنامی با تأکید بر این که دس��تگاه مکلف 
شهرداری اس��ت، یادآور می شود:  »دس��تورالعملی که 
در سال 92 از س��وی دهیاری و ش��هرداری های وزارت 
کشور به استان ها ابلاغ  شد، فرآیند انجام کار را مشخص 
کرده اس��ت. در این دس��تورالعمل اعلام شده است که 
سگ های ولگرد باید زنده گیری شده و توسط دامپزشک 
معاینه شوند تا نحوه برخورد با آنها مشخص شود. به این 
ترتیب سگ هایی که سالم هس��تند و حضور آنها برای 
سلامت انسان ها تهدید نیست می تواند در اختیار مردم 
قرار بگیرد و حتی سگ گله شوند. برای سگ های بیمار 
هم دستورالعمل تعیین شده است. این روش از بین بردن 

سگ ها، در این شیوه نامه قرار ندارد.« 
او در ادامه با اش��اره به این که این اق��دام غیرقانونی و 
قابل پیگیری است، ادامه می دهد: »آزار و اذیت حیوانات 
به هیچ وجه مورد تأیید ما نیس��ت. بر همین اساس، در 
راس��تای حفظ حقوق این حیوانات موضوع را پیگیری 
کرده و تیمی را برای بررس��ی اع��زام کرده ایم. باید با این 
افراد برخورد شود.«  هر چند که هنوز معلوم نیست، چه 
کسانی و از کجا ماموریت پیدا کردند تا سگ های ولگرد 
را با روش��ی غیرانس��انی جمع آوری کنند، اما مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان فارس مسئولیت این امر را 
برعهده شهرداری و استانداری شیراز می داند و می گوید:  
»مسئولیت این حادثه برعهده شهرداری است و نظارت 
هم با استانداری اس��ت. از آن هایی که این اقدام را انجام 
داده اند، پاس��خ می خواهیم و اگر نیاز باش��د جدی تر به 

موضوع ورود خواهیم کرد.« 

نگاه
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روي خط خبر

 فروش سوسیس، کالباس و نوشابه
 در بوفه مدارس ممنوع شد

ش�هروند| مدیر دفتر سلامت و تندرس��تی وزارت 
آموزش و پ��رورش، برنامه های ای��ن وزارتخانه در هفته 
سلامت را تشریح کرد و از ممنوع شدن عرضه سوسیس، 
کالباس و نوش��ابه در بوفه مدارس خبر داد. او دراین باره 
گفت: »در هفته س��لامت ب��رای معلمان م��دارس هم 
برگزاری کارگاه های آموزشی در نظر گرفته شده است.« 

ضیاءالدینی در نشست خبری هفته سلامت با عنوان 
»ایمنی غذا، از مزرعه تا س��فره« گفت: »چهارشنبه دوم 
اردیبهش��ت ماه همزمان در سراسر کشور مراسم هفته 
سلامت به صورت نمادین برگزار می شود. این برنامه در 
تهران نیز در یکی از مدارس شهرری برگزار خواهد شد.« 

او برگزاری جشنواره غذای سالم را از دیگر برنامه های 
م��دارس در هفت��ه س��لامت دانس��ت: »در ای��ن هفته 
تشکل های دانش آموزی به عنوان س��فیران سلامت را 
در اس��تان های مختلف خواهیم داش��ت. در این راستا 
ح��دود 300 ه��زار دانش آموز درب��اره تغذیه س��الم و 
 بیماری های واگیر و غیرواگیر آموزش های لازم را دریافت 

خواهند کرد.« 
ضیاءالدینی ادامه داد: »کارگاه های آموزش��ی جهت 
افزای��ش آگاهی والدین نیز برگزار خواهد ش��د تا به این 
ترتیب والدین فرزندان خود را با لقمه سالم راهی مدرسه 
کنند.« او از تشدید نظارت ها بر بوفه مدارس با همکاری 
وزارت بهداشت خبر داد: »با همکاری وزارت بهداشت از 
بوفه حدود 80 هزار مدرسه بازدید کردیم که از این میان 
حدود 2 درصد آنها مشکل داشتند و اقدامات لازم جهت 

رفع این مشکلات درحال انجام است.« 

 پس از 120 سال شیر ایرانی
  یکشنبه به ایران می آید

تسنیم| یک جفت ش��یر ایرانی پس از 120 سال 
به همراه یک قلاده ببر س��یبری به ای��ران می آیند. 
120 س��ال پیش آخرین جفت شیر ایرانی به پادشاه 
هندوستان هدیه داده شد و هندی ها این گونه شیر 
را تکثیر و نگهداری کرده و ب��ه خیلی از جاهای دنیا 

می دهند.
با رایزنی های انجام ش��ده یک جفت شیر نر و ماده 
ایرانی از یک��ی از باغ وحش های آلم��ان در قبال گور 
ایرانی وارد کشور ش��ده است. ش��یر ایرانی جثه ای 
کوچک تر از شیرهای آفریقایی داشته و دارای یال و 
دم سیاه هستند. ببر سفید )سیبری( نیز از باغ وحشی 

از آلمان خریداری شده است.

مدیربینالمللمعاونتامورزنانریاستجمهوری:

ایران برای سه سال عضو هیأت 
اجرایی زنان سازمان ملل متحد شد

ف�ارس| مدی��رکل بین الملل معاونت ام��ور زنان 
ریاس��ت جمهوری از عضویت ایران در هیأت اجرایی 

زنان سازمان ملل متحد به مدت سه سال خبر داد.
لیلا فلاحتی درباره عضویت ایران در هیأت رئیسه 
زنان س��ازمان ملل متحد گفت: »نمایندگی ایران در 
سازمان ملل که مس��تقر در نیویورک و زیرمجموعه 

وزارت امور خارجه است، این امور را بر عهده دارد.« 
او ادامه داد:  »عضویت کشورها در هیأت اجرایی زنان 
سازمان ملل متحد بحثی است که به صورت دوره ای 
در میان اعضا تغییر می کند و در این دوره ایران در برد 
اجرایی زنان س��ازمان ملل متحد عضو شده است که 
برای هر منطقه سهمیه ای در نظر گرفته شده است که 
به  عنوان مثال سهمیه آسیا 10 کشور و سهمیه آفریقا 
10 کشور اس��ت. در بخش آسیا مدت زمان عضویت 
5 کشور به پایان رس��یده بود که از میان سایر اعضا و 
کاندیداها، ایران، ساموا، امارات، پاکستان و ترکمنستان 
با رأی اعضا به مدت سه سال عضو این هیأت شدند.«  
مدیرکل بین الملل معاونت امور زنان ریاست جمهوری 
گفت:  »معمولا افرادی از نمایندگی های مس��تقر در 
سازمان ملل که اکثرا معاونان یا دیپلمات های مستقر 
در نمایندگی ها هستند، در این جلسات حضور پیدا 
می کنند به عنوان مثال نماینده بن��گلادش یک آقا 
است و نگاه آنها صرفا جنسیتی نیست. این عضویت 
برای کشورمان مس��ئولیت آور نیست و بیشتر نقش 
راهبردی در برنامه های زنان سازمان ملل متحد برای 

ما ایجاد می کند.« 

ارتفاع آب دریاچه ارومیه 55 
سانتیمتر بالا آمد

شهروند| دبیر شورای استانی )آذربایجان شرقی( 
س��تاد احیای دریاچه ارومیه اعلام ک��رد: به دنبال 
بارش های اخیر، ارتفاع آب این دریاچه نس��بت به 

شش ماه قبل 55 سانتیمتر بالا آمده است.
به گزارش روز چهارشنبه روابط عمومی دبیرخانه 
این شورا، خلیل س��اعی ادامه داد: برابر آمار موجود، 
ارتفاع س��طح تراز آب دریاچه ارومیه در شهریورماه 
 سال 93 معادل 1270/15 متر از سطح آب های آزاد 
بود که اکنون این رقم به 1270/70 متر رسیده است.

او یادآور شد: هرچند ارتفاع سطح آب این دریاچه 
نسبت به شش ماه گذشته 55 سانتیمتر بالا آمده 
اما باید توجه داشت که در فصول گرم  سال به علت 
تبخیر و عوامل دیگر ارتفاع آن کاهش می یابد ولی با 
وجود این، وضع پایدار و ثابت دریاچه ارومیه بهترین 

خبر برای دوستداران طبیعت و مردم منطقه است.
او با ارایه گزارش��ی از وضع پروژه های  س��ال 93 
س��تاد احیای دریاچ��ه ارومیه، گف��ت: برنامه های 
جامع و کاربردی آموزش، اطلاع رسانی و آگاه سازی 
کش��اورزان، جوامع محلی و ذینفعان ستاد احیا در 
ش��ش ماه اول  س��ال 94 در 18 بند مدون اجرایی 

می شود.
س��اعی ادامه داد: برگزاری دوره های آموزشی-

ترویجی بهره برداران کشاورزی، دوره های مهارتی 
و پودمانی، ایجاد مزارع و باغات پایلوت در راس��تای 
انتق��ال تکنولوژی های جدید بخش کش��اورزی، 
هماهنگی و تدوین برنامه های آموزشی در مناطق 
روستایی حوضه آبریز، ترویج و انتقال دستاورد های 
تحقیقاتی به کشاورزان و تلاش برای ایجاد تشکل 
آب بران در راستای فرهنگ سازی و مدیریت مصرف 

آب در بخش کشاورزی ازجمله این طرح هاست.

|  ترجمه:  مینو میرزایی  |


